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Allau de reclamacions a Fecsa i REE
Empresaris i particulars s'estan organitzant per demanar
responsabilitats a les companyies elèctriques

GIRONA | LAURA FANALS/AGÈNCIES
Empresaris, administracions i patriculars s'estan preparant per posar reclamacions a les companyies
elèctriques i, si cal, portar-les fins als jutjats. Després de quatre dies sense llum, els ànims estan
caldejats i les pèrdues econòmiques ja es compten per milions d'euros. I, com que la unió fa la força,
els empresaris gironins ja han començat a preparar les seves demandes conjuntes.
Aquest és el cas, per exemple, de l'Associació de Propietaris del polígon industrial de Riudellots de
la Selva, que uniran forces per reclamar compensacions econòmiques per les pèrdues "milionàries"
que han perdut. La zona industrial compta amb unes 120 empreses i ahir hi havia un 30% que encara
no tenien electricitat. De fet, les previsions indicaven que la normalitat no tornaria fins avui a la
tarda, com a molt aviat.
Qui també té intenció d'aglutinar denúncies és la FOEG. Segons va explicar el seu vicepresident
executiu, David Hugas, estan treballant per "crear unió" per fer les reclamacions davant les
administracions i, si cal, "portar les elèctriques davant la justícia perquè no es torni a produir una
situació com aquesta". Hugas calculava que ahir hi havia al voltant d'un 15% d'empreses que no
funcionaven. I, segons explicava, no només estaven preocupats per les grans empreses, sinó "pels
petits carnissers, pels petits restaurants, que han patit pèrdues que costaran molt d'assumir".
D'altra banda, diversos veïns de Girona han començat a unir-se per interposar reclamacions a Endesa
i Red Eléctrica. Unes 30 persones, entre particulars i empreses, han acudit ja a l'advocat Carles
Deutú per a sol·licitar ajuda legal. Segons el lletrat, "si bé durant les primeres hores després del
temporal hi podria haver causa de força major -i llavors les elèctriques no estarien obligades a pagar
compensacions-, des del moment en què existeixen alternatives per a la prestació del servei les
elèctriques havien d'haver complert amb el contracte "tan aviat com era possible, és a dir, des
dimarts".
Pel que fa als consistoris, n'hi ha molts que ja estan preparant les seves queixes formals. És el cas de
Tossa de Mar, que ahir va convocar un ple i va aprovar redactar una moció de queixa, i el de
Portbou, on, després de quatre dies sense llum, el seu alcalde, Antoni Vega, es mostra "disposat" a
denunciar Fecsa-Endesa. Calonge, així mateix, va obrir una oficina de reclamacions per tal d'ajudar
els veïns afectats pel tall de llum a tramitar les seves demandes, ja que més del 80% dels calongins
van passar ahir la tercera nit sense subministrament. Finalment, l'Ajuntament de Sant Gregori va fer
públic un comunicat on manifestava la seva "disconformitat" amb la "lentitud" en el restabliment del
subministrament a la localitat, ja que ahir encara hi havia 500 persones sense llum ni gas.
La Unió de Consumidors de Catalunya també va apuntar que el tall de subministrament es pot
atribuir a la falta d'inversions en el manteniment de la línia, tal com va passar amb l'apagada de
Barcelona de 2007. Finalment, la Comissió Nacional de l'Energia (CNE) ha obert un expedient
informatiu a Endesa i Red Eléctrica pels incidents a les comarques gironines.


